
  

SPRAWOZDANIE  

PREZYDENTA MIASTA GORZOWA WLKP. 

z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2019 roku 

I. Wstęp. 

Na podstawie art. 38 a ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998r. o samorządzie powiatowym (Dz. U. 2018.995 

ze zm.) powołano zarządzeniem nr 20/W/I/2017 Prezydenta Miasta z dnia 7 lutego 2017 roku Komisję 

Bezpieczeństwa i Porządku w kadencji 2017 – 2019. 

Na podstawie ustawy z dnia 5 czerwca 1998r. o samorządzie powiatowym (Dz. U. 2018.995 ze zm.) 

zarządzeniem nr 95/W/II/2019 Prezydenta Miasta Gorzowa Wlkp. z dnia 14 marca 2019r. dokonano zmian 

w 2019 roku w składzie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. 

II. Skład Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2019 roku. 

Przewodniczący: 

a) Pan Jacek Wójcicki – Prezydent Miasta Gorzowa Wlkp. 

Zastępca przewodniczącego: 

b) Pan Jarosław Żółtowski – Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego Urzędu 

Miasta Gorzowa Wlkp. 

Członkowie: 

c) do 14 marca 2019r. – Pan Artur Andruszczak – Radny Rady Miasta Gorzowa Wlkp., 

d) od 14 marca 2019r. – Pani Paulina Szymotowicz – Radna Rady Miasta Gorzowa Wlkp., 

e) do 14 marca 2019r. – Pan Grzegorz Musiałowicz – Radny Rady Miasta Gorzowa Wlkp., 

f) od 14 marca 2019r. – Pan Albert Madej – Radny Rady Miasta Gorzowa Wlkp., 

g) Pan nadkom. Fabian Rogala – Komendant Miejski Policji w Gorzowie Wlkp., 

h) Pan nadkom. Krzysztof Kubryń – I Z-ca Komendanta Miejskiego Policji w Gorzowie Wlkp., 

i) Pan bryg. Marek Kopera – Komendant Miejski Państwowej Straży Pożarnej w Gorzowie Wlkp., 

j) Pan Andrzej Jasiński – Komendant Straży Miejskiej Gorzowa Wlkp., 

k) Pani Danuta Kozera – Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gorzowie Wlkp., 

l) Pan Adam Migdalczyk – Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego dla miasta Gorzowa Wlkp., 

m) Pani Eliza Rudnicka – Dyrektor Wydziału Spraw Społecznych Urzędu Miasta Gorzowa Wlkp., 

n) Pan Władysław Żelazowski – przedstawiciel Gorzowskiej Rady Seniorów. 

III. Działalność Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2019r. 

DZIENNIK URZĘDOWY
WOJEWÓDZTWA LUBUSKIEGO

Gorzów Wielkopolski, dnia środa, 5 lutego 2020 r.
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Komisja została powołana w celu realizacji zadań Prezydenta Miasta Gorzowa Wlkp. w zakresie 

zwierzchnictwa nad powiatowymi służbami, inspekcjami i strażami oraz określonymi w ustawach z zakresie 

porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli. 

W 2019r. odbyły się dwa posiedzenia Komisji Bezpieczeństwa i Porządku, które poświęcone były realizacji 

zadań nałożonych na Komisję na mocy ustawy o samorządzie powiatowym. 

Posiedzenie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w dniu 5 czerwca 2019 roku. 

I. Tematy posiedzenia: 

1. Stan realizacji „Miejskiego programu zapobiegania przestępczości oraz ochrony obywateli porządku 

publicznego dla miasta Gorzowa Wielkopolskiego na lata 2019 – 2021”, 

2. Bezpieczeństwo na terenie palcówek oświatowych w mieście, 

3. Przygotowanie do sezonu wakacyjnego, 

4. Zagrożenie afrykańskim pomorem świń (ASF). 

II. W posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Sekretarz Miasta Gorzowa Wlkp. – Pan Eugeniusz Kurzawski, 

2. Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego – Pan Jarosław Żółtowski, 

3. Radny Rady Miasta – Pan Albert Madej, 

4. Radna Rady Miasta – Pani Paulina Szymotowicz, 

5. Komendant Miejski Policji – Pan nadkom. Fabian Rogala, 

6. Komendant Miejski Państwowej Straży Pożarnej – Pan bryg. Marek Kopera, 

7. Komendant Straży Miejskiej – Pan Andrzej Jasiński, 

8. Prokurator Prokuratury Okręgowej – Pan Roman Witkowski, 

9. Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny – Pani Danuta Kozera, 

10. Inspektor Wydziału Edukacji – Pani Iwona Sancewicz, 

11. Dyrektor Wydziału Spraw Społecznych – Pani Eliza Rudnicka, 

12. Przedstawiciel Gorzowskiej Rady Seniorów – Pan Marek Ksyt, 

13. Kierownik Referatu Zarządzania Kryzysowego – Pan Ryszard Stefaniak, 

14. Podinspektor ds. pozamilitarnych przygotowań obronnych – Pan Dariusz Pieczyński. 

III. Porządek posiedzenia: 

1. Rozpoczęcie posiedzenia – dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, 

2. Informacja nt. „Miejskiego Programu zapobiegania przestępczości oraz ochrony bezpieczeństwa 

obywateli i porządku publicznego dla miasta Gorzowa Wielkopolskiego na lata 2019 – 2021”, 

3. Bezpieczeństwo na terenie placówek oświatowych w mieście, 

4. Przygotowanie do sezonu wakacyjnego, 

5. Zagrożenie afrykańskim pomorem świń (ASF), 

6. Dyskusja, wolne wnioski, 

7. Podsumowanie, zakończenie posiedzenia. 

IV. Przebieg posiedzenia. 

Posiedzeniu przewodniczył Sekretarz Miasta oraz Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania 

Kryzysowego, który otworzył posiedzenie, następnie przedstawił nowych członków Komisji Bezpieczeństwa 

i Porządku - przedstawicieli Rady Miasta oraz omówił agendę posiedzenia. Następnie głos zabrał podinspektor 

ds. pozamilitarnych przygotowań obronnych. Jako koordynator „Miejskiego programu zapobiegania 
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przestępczości oraz ochrony bezpieczeństwa obywateli i porządku publicznego dla miasta Gorzowa Wlkp. na 

lata 2019 – 2021” przypomniał założenia programowe wraz z przypisanymi zadaniami do konkretnych 

podmiotów. Sekretarz Miasta zwrócił uwagę na kwestię, która nie została ujęta w programie, a mianowicie 

przebywanie na terenie miasta osób pochodzenia ukraińskiego, (obcokrajowców). Komendant Miejski Policji 

odpowiedział, że jest zauważalny wzrost różnego rodzaju zdarzeń z udziałem obywateli Ukrainy. Dochodzi do 

coraz to agresywniejszych zachowań, więc należałoby w tym programie zwrócić uwagę, jak przeciwdziałać 

skalowaniu tych problemów. Prokurator stwierdził, że zdarzają się postępowania karne wobec obywateli 

Ukrainy, ale nie są to częste zachowania. Dyrektor WZK zadeklarował, że sugestia Sekretarza Miasta odnośnie 

uzupełnienia Programu zostanie przeanalizowana ze służbami.  

Do następnego punktu agendy posiedzenia wprowadził dyrektor WZK, przytaczając przykłady zdarzeń, gdzie 

doszło do zagrożenia bezpieczeństwa dzieci i młodzieży na terenie placówek oświatowych w naszym kraju, 

prosząc o zabranie głosu inspektor Wydziału Edukacji. Pani Inspektor przekazała zebranym, że w naszym 

mieście mamy 66 placówek oświatowych z czego 28 przedszkoli. W tych 66 placówkach oświatowych, 

35 placówek posiada monitoring zewnętrzny, 34 placówki posiadają monitoring wewnętrzny, 18 placówek 

posiada tryb sprawowania nad monitoringiem – on-line połączony z obserwacją przez wskazane osoby, 

38 placówek posiada tryb sprawowania nadzoru nad monitoringiem – funkcja nagrywania, 27 placówek ma 

podpisaną umowę z firmami ochroniarskimi, 16 placówek jest wyposażona w elektromagnes przy drzwiach 

wejściowych, w 37 placówkach drzwi wejściowe do szkoły są pod bieżącym i stałym nadzorem woźnego, w 32 

placówkach funkcjonuje system stałych dyżurów nauczycieli, 21 placówek posiada książkę wejść i wyjść, w 19 

placówkach są jeszcze dodatkowo zastosowane inne rozwiązania nie wymienione powyżej. W ostatnim roku 

naruszenie bezpieczeństwa uczniów na terenie szkoły stwierdzono w 7 przypadkach, ale nie były to poważne 

incydenty, poza jednym w Szkole Podstawowej nr 6, gdzie doszło do pobicia dwóch uczniów innej szkoły 

i konieczna była interwencja pogotowia ratunkowego. W jednej ze szkół odczytano wiadomości o bombach 

podłożonych na terenie placówki. W innym przypadku, w przedszkolu w szafce dziecka znaleziono tabletki 

niewiadomego pochodzenia. Wszczęto procedurę wyjaśniającą. Kolejny przypadek uznany za zagrażający 

bezpieczeństwu uczniów, to wejście na teren jednej ze szkół niezidentyfikowanych osób, które deklarowały 

zamiar załatwienia sprawy w sekretariacie, lecz z zapisu monitoringu wynikało, że cel był inny od 

deklarowanego. Powiadomiono dzielnicowego. Dyrektor WZK zapytał czy Wydział Edukacji przygotowuje 

rekomendacje w zakresie zabezpieczenia placówek, czy leży to w gestii dyrektorów szkół? Pani inspektor 

poinformowała, że WED przekazuje takie rekomendacje do poszczególnych placówek i najlepiej byłoby gdyby 

wszystkie szkoły zabezpieczone były w monitoring, lecz problemem jest tu brak środków finansowych. 

Wydział Edukacji  posiada również wiedzę, jakie procedury bezpieczeństwa w placówkach są prowadzone. 

Dyrektor WZK poprosił o przekazanie tych rekomendacji do wiadomości Wydziału Bezpieczeństwa 

i Zarządzania Kryzysowego. Dyrektor wspomniał, że w ślad za zdarzeniami (e-mail o podłożeniu ładunku 

wybuchowego)  jakie miały miejsce w maju na terenie naszego kraju, resort edukacji zlecił kuratorom oświaty 

odbycie we wszystkich placówkach rad pedagogicznych, dotyczących bezpieczeństwa na terenie placówek 

oświatowych i spytał czy takie rady się już odbyły w szkołach w naszym mieście? Pani Inspektor 

odpowiedziała, że takie rady pedagogiczne zostaną zaplanowane na wrzesień. 

Na temat kolejnego punktu posiedzenia, czyli bezpieczeństwa w okresie wakacyjnym wypowiedzieli się 

przedstawiciele służb mundurowych. Komendant Miejski PSP przekazał, że prowadzone są kontrole obiektów 

przeznaczonych na wypoczynek dzieci i młodzieży, dodatkowo przeprowadzane są akcje kontrolowano 

rozpoznawcze już podczas pobytu dzieci na koloniach oraz akcje informacyjne na temat bezpiecznego 

zachowania się podczas wakacji. Oprócz tego KMPSP posiada salkę edukacyjną, która jest licznie odwiedzana 

przez dzieci. Do czerwca tego roku przeprowadzonych zostało 85 pogadanek, w których wzięło udział prawie 

5000 dzieci. W styczniu tego roku przekazano do szkół materiały na temat bezpieczeństwa pożarowego 

w domach, takie jak „Czujka na straży twojego bezpieczeństwa” celem omówienia ich na radach 

pedagogicznych, a następnie do wykorzystania na lekcjach wychowawczych. Oprócz tego strażacy cały czas 

sami się szkolą. Na bieżąco sprawdzany jest stan gotowości sprzętu, który używany jest w różnego rodzaju 

akcjach. Dyrektor wspomniał o organizowanych przez Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 

Urzędu Miasta Gorzowa Wlkp. comiesięcznych ćwiczeniach ewakuacyjnych dla dzieci i młodzieży 

w placówkach oświatowych, gdzie pomocą służą również strażacy. Następnie zabrał głos Komendant Miejski 

Policji, który poinformował, że KMP do okresu wakacyjnego przygotowuje się cały rok. Odbywane są 

spotkania edukacyjno - informacyjne w szkołach i przedszkolach, gdzie poruszana jest tematyka uzależnień, 

handlu ludźmi, bezpieczeństwa nad wodą, czy cyberprzemocy. Od czerwca uruchomione są patrole wodne, 

kontrole dzikich kąpielisk. Prowadzone są również kontrole placówek gdzie wypoczywają dzieci i młodzież. 

Rozdawane są również materiały informujące o tym, jak można rozpoznać ewentualne zażywanie narkotyków. 
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Komendant Straży Miejskiej powiedział, że w okresie wakacyjnym główny nacisk kładziony jest na bezpieczny 

wypoczynek nad wodą, szczególnie na dzikich akwenach, gdzie nie ma opieki ratownika. Te miejsca będą 

częściej patrolowane celem uczulenia kąpiących się na ewentualne niebezpieczeństwa. Drugą rzeczą na jaką 

Straż Miejska będzie zwracać uwagę, w miarę możliwości kadrowych, jest to patrolowanie porządku 

w centrum miasta. Następna rzecz zaplanowana na okres wakacyjny, to są działania edukacyjne dzieci 

i młodzieży na półkoloniach organizowanych przez Centrum Sportowo – Rekreacyjne „Słowianka” Radna 

Rady Miasta Gorzowa Wlkp. zwróciła uwagę na częste przebywanie pijącej młodzieży na gorzowskich 

murawach. Komendant odpowiedział, że doraźnie i bardzo rzadko jest to miejsce kontrolowane, ponieważ 

w pierwszej kolejności realizowane są interwencje bieżące od mieszkańców, ale w miarę możliwości 

gorzowskie murawy będą objęte kontrolą Straży Miejskiej. Głos zabrała również Państwowy Powiatowy 

Inspektor Sanitarny przekazując zebranym, że jak co roku będzie prowadzony nadzór nad miejscami 

wypoczynku dzieci i młodzieży zgłoszonych przez organizatora do kuratorium oświaty, pod kątem oceny 

warunków sanitarnych w miejscach pobytu, warunków żywienia oraz będzie prowadzona edukacja dzieci 

w zakresie profilaktyki uzależnień dzieci i młodzieży. Nadzorem sanitarnym objęte będą miejsca organizacji 

imprez masowych. Na bieżąco jest kontrolowana jakość wody na kąpieliskach w Nierzymiu i Karninie. 

Zwróciła również uwagę na odpowiednie oznakowanie zakazem kąpieli w fontannach miejskich. Dyrektor 

WZK zapytał o kategorię spraw, jakie najczęściej są zgłaszane w aplikacji Krajowej Mapy Zagrożeń 

Bezpieczeństwa. Komendant Miejski Policji odpowiedział, że mieszkańcy głównie zgłaszają nieprawidłowe 

zachowania lub spożywanie alkoholu w miejscach niedozwolonych. Najwięcej interwencji jest w weekendy. 

Ostatnim punktem posiedzenia było omówienie zagrożenia afrykańskim pomorem świń (ASF) przez 

Kierownika referatu zarządzania kryzysowego, który przekazał zebranym, że tematyka ASF jest bardzo 

szczegółowo opisana na stronie Głównego Lekarza Weterynarii, z której to strony zaprezentował mapkę 

interaktywną, opisującą zjawiska, jakie miały miejsce w 2018 i w 2019 roku. Każdy przypadek i ognisko jest 

tam dokładnie opisane. W roku 2019 powstały w Polsce są cztery ogniska ASF, z czego jedno liczy ok. 

8000 świń. Jedyną, skuteczną metodą zapobiegającą rozprzestrzenianie się ASF znaną w tej chwili to jest ich 

wybicie. Wyjaśnił czym jest ASF. Choroba wirusowa zlokalizowana w Afryce i szybko rozprzestrzeniająca się. 

Okres inkubacji określony jest na 15 dni, a w naturalnych środowiskach od 4 do 19 dni. Żywotność wirusa we 

krwi świń wynosi 18 tygodni, w odchodach od 60 do 100 dni, w mrożonym mięsie 1000 dni. Przeciwdziałania 

są takie, że przede wszystkim ogniska muszą być wyizolowane podwójnym płotem i bezwzględne 

przestrzegane zasady bioasekuracji. Następnie wyznacza się strefy 3 km to jest tzw. obszar zapowietrzony, 

10 km obszar zagrożony. Na mapie kierownik pokazał część obszaru Polski, którego zagrożenie ASF dotyczy 

czyli wschodnia część naszego kraju. Na chwilę obecną prowadzone są działania, mające na celu zatrzymać 

epizootię wzdłuż linii autostrady A1, która jest naturalnym izolatorem dla dzikich zwierząt. Na terenie 

województwa lubuskiego nie ma dotąd ujawnionego przypadku ASF, jednak Wojewoda Lubuski nakazał 

podległym sobie służbom, zorganizowanie wstępnych rozpoznań i przygotowań sił i środków w razie 

ewentualnego pojawienia się przypadku, czy ogniska ASF na naszym terenie. W przypadku znalezienia 

padłego i z dodatnim wynikiem na obecność wirusa ASF dzika, procedury mówią o przeczesaniu terenu 

w obrębie 5 km, a w przypadku dzika w rozkładzie 10 km, co automatycznie wiąże się z problemem sił 

i środków, które zostałyby użyte do poszukiwań drugiej padliny. Każdy przypadek padłego dzika należy 

zgłaszać do odpowiednich służb. Niezbędne jest również pobranie próbki do badania z każdego padłego dzika, 

po czym można zabrać je do utylizacji. 

Posiedzenie podsumował Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, informując między 

innymi o komunikacie Rządowego Centrum Bezpieczeństwa o sytuacji meteorologicznej, prognozującej upały, 

które mogą prowadzić do suszy. Poinformował również o uruchamianych podczas upałów kutynach wodnych 

w mieście. Prokurator wyraził swoje zaniepokojenie wspomnianymi brakami kadrowymi w policji, co może 

mieć wpływ na współpracę z prokuraturą oraz szybkością postępowań karnych, co odgrywa istotną rolę 

w prowadzeniu skutecznych działań. 

Posiedzenie Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w dniu 6 grudnia 2019 roku. 

I. Temat posiedzenia: 

1. Przygotowanie do sezonu zimowego służb, inspekcji i straży. 

II. W posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego – Pan Jarosław Żółtowski, 

2. Radna Rady Miasta – Pani Paulina Szymotowicz, 
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3. Radny Rady Miasta – Pan Albert Madej, 

4. Inspektor Nadzoru Budowlanego dla Miasta Gorzowa Wlkp. – Pan Adam Migdalczyk, 

5. Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny – Pani Danuta Kozera, 

6. I Zastępca Komendanta Miejskiego Policji – Pan nadkom. Krzysztof Kubryń, 

7. Z-ca Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej –Pan mł. bryg. Krystian Kosela, 

8. Komendant Straży Miejskiej – Pan Andrzej Jasiński, 

9. Dyrektor Gorzowskiego Centrum Pomocy Rodzinie – Pani Beata Kulczycka, 

10. Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej i Transportu Publicznego – Pani Agnieszka Kuźba, 

11. Dyrektor Wydziału Promocji i Informacji – Pani Marta Liberkowska, 

12. Z-ca Powiatowego Lekarza Weterynarii – Pan Witold Hącia, 

13. Przedstawiciel Gorzowskiej Rady Seniorów – Pan Władysław Żelazowski, 

14. Kierownik Referatu Zarządzania Kryzysowego – Pan Ryszard Stefaniak, 

15. Podinspektor ds. pozamilitarnych przygotowań obronnych – Pan Dariusz Pieczyński. 

III. Porządek posiedzenia: 

1. Rozpoczęcie posiedzenia – Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, 

2. Przygotowanie do sezonu zimowego – obowiązki właścicieli budynków mieszkalnych i obiektów 

użyteczności publicznej oraz działania profilaktyczne wobec osób bezdomnych – Komendant Straży Miejskiej, 

3. Przygotowanie służb do działania w okresie zimowym – Zastępca Komendanta Miejskiego Policji, 

4. Przygotowanie służb do działania w okresie zimowym – Zastępca Komendanta Miejskiego Państwowej 

Straży Pożarnej, 

5. Przygotowania Gorzowskiego Centrum Pomocy Rodzinie do sezonu zimowego, w zakresie ochrony 

osób bezdomnych – Dyrektor Gorzowskiego Centrum Pomocy Rodzinie, 

6. Przygotowanie miasta do sezonu zimowego – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej i Transportu 

Publicznego, 

7. Utrzymanie obiektów wielkopowierzchniowych w okresie ponadnormatywnych opadów śniegu – 

Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego dla miasta Gorzowa Wlkp., 

8. Zabezpieczenie pod względem sanitarno – epidemiologicznym w okresie zimowym – Państwowy 

Powiatowy Inspektor Sanitarny, 

9. Wyposażenie magazynu przeciwpowodziowego i magazynu obrony cywilnej – Kierownik Referatu 

Zarządzania Kryzysowego, 

10. Dyskusja, wolne wnioski – uczestnicy posiedzenia, 

11. Podsumowanie, zakończenie posiedzenia – Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania 

Kryzysowego. 

W związku z wystąpieniem na terenie naszego województwa ognisk ASF, dodatkowo w trakcie posiedzenia 

zaplanowano wystąpienie Powiatowego Lekarza Weterynarii z prośbą o przedstawianie aktualnej sytuacji. 

W trakcie posiedzenia zaplanowano również wręczenie przedstawicielom Komendy Miejskiej Policji oraz 

Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej, testerów trzeźwości Alcoblow, opasek do klasyfikacji 

medycznej oraz maskotek z przeznaczeniem dla dzieci poszkodowanych w różnego rodzaju zdarzeniach 

kryzysowych. 

IV.Przebieg posiedzenia: 

Posiedzeniu przewodniczył Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, który 

otworzył posiedzenie i przedstawił agendę spotkania. Jako pierwszy, głos zabrał Komendant Straży Miejskiej 

zaznaczając, że na podstawie obowiązujących przepisów, art. 5 ustawy o obowiązku utrzymaniu czystości 
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i porządku w gminach, właściciele nieruchomości mają obowiązek uprzątnięcia lodu, śniegu, jak również 

innych zanieczyszczeń z chodników, bezpośrednio przylegających do nieruchomości. Drugi obowiązujący 

przepis z § 2 Regulaminu o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, nakazuje właścicielowi nierucho-

mości, która jest przeznaczona do użytku publicznego, uprzątnięcie śniegu i lodu w takim zakresie, aby 

nie stanowiło to zagrożenia w ruchu pieszym bądź pojazdów. W drugiej części wypowiedzi Komendant 

oświadczył, że miejsca pobytu osób bezdomnych będą sprawdzanie w miarę możliwości kadrowych, a przy 

dużych spadkach temperatur gdzie zagrożenia mogą być wyższe działania będą bardziej intensywne. Radna 

Rady Miasta Gorzowa Wlkp. Pani P. Szymotowicz zapytała o sytuację kadrową Straży Miejskiej, czyli ilość 

o wakatów na dzień dzisiejszy. Komendant odpowiedział, że na 15 etatów patrolowych od nowego roku 9 osób 

będzie mogło pełnić służbę patrolową, a wakaty są obecnie 3. Zastępca Komendanta Miejskiego Policji 

poinformował zebranych, że działania policji w tym roku opierają się o plan działań „Zima 2019/2020”. 

Polegają one głównie na współpracy z podmiotami zewnętrznymi. Są to wspólne patrole ze Strażą Miejską oraz 

z pracownikami GCPR. W zeszłym roku odbyło się 46 służb z pracownikami GCPR i 47 służb ze Strażą 

Miejską. Oprócz działań polegających na kontroli miejsc noclegowych bezdomnych, postawione są zadania 

doraźne dla dzielnicowych i służb ruchu drogowego, ukierunkowane na pomoc osobom bezdomnym. 

Komendant zapytany o sytuację kadrową w policji określił ilość wakatów na około 80. Zastępca Komendanta 

Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej przekazał zebranym, że straż pożarna do wszelkich działań ratowniczo 

– gaśniczych przygotowana jest przez cały rok, zarówno sprzętowo jak i kadrowo. W skład PSP wchodzą trzy 

jednostki ratowniczo – gaśnicze (dwie w Gorzowie Wlkp., jedna w Kostrzynie nad Odrą). W sezonie zimowym 

dużym problemem dla straży pożarnej jest rozpoczynający się w tym okresie sezon grzewczy. Obserwuje się 

wzmożoną ilość zdarzeń typu pożar sadzy w przewodach kominowych lub ulatnianie się tlenku węgla. 

W związku z tym, prowadzone są na szeroką skalę akcje prewencyjne celem uniknięcia takich zagrożeń. 

O każdym pożarze przewodów kominowych informowany jest Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego 

dla danego miasta lub gminy. Podczas przygotowań do sezonu zimowego Komenda Miejska PSP nawiązała 

współpracę ze wszystkimi urzędami miast i gmin, które poproszono o sprawdzenie zasobów magazynów 

obrony cywilnej, pod kątem znajdującego się tam sprzętu. Doradzono, aby poszczególne gminy i miasta 

sprawdziły miejsca strategiczne z punktu widzenia państwowego, w szczególności, czy w razie ewentualnego 

odcięcia dopływu energii elektrycznej, są w stanie taki dopływ prądu zapewnić. W przypadku braku 

samowystarczalności, straż pożarna dysponuje odpowiednim sprzętem i jest przygotowana do pracy. W razie 

wystąpienia długotrwałych opadów śniegu, straż pożarna wspólnie z nadzorem budowlanym przeprowadza 

losowe kontrole budynków wielkopowierzchniowych, na których zalegające masy śniegu mogą stworzyć 

potencjalne zagrożenie zawalenia się dachu. PSP bierze również czynny udział w akcjach liczenia osób 

bezdomnych, jak również wychodzi z informacją do społeczeństwa o potencjalnych placówkach, gdzie osoby 

bezdomne mogą znaleźć schronienie. W listopadzie br. zostało przeprowadzone spotkanie z przedstawicielami 

wszystkich spółdzielni mieszkaniowych z terenu miasta Gorzowa Wlkp., którego tematem przewodnim było 

wystąpienie zagrożeń w związku z rozpoczęciem sezonu grzewczego. Oprócz organizowanych spotkań 

prewencyjnych, prowadzony jest kolportaż ulotek dotyczących zatruć tlenkiem węgla, w których zawarta jest 

również informacja o wsparciu straży pożarnej przy prawidłowym montażu czujek czadu. 

Po wystąpieniach służb mundurowych Dyrektor Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 

podziękował Komendantom w imieniu własnym i Prezydenta Miasta Gorzowa Wlkp. za dotychczasową 

współpracę. Na pytanie Dyrektora Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego o zakup 

skokochronu, Komendant poinformował, że Komenda Miejska PSP stara się o dofinansowanie skokochronu 

o powierzchni 40 m2, który na podstawie Rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych z dnia 21 listopada 

2014r. w sprawie szczegółowych zasad wyposażenia jednostek organizacyjnych Państwowej Straży Pożarnej 

i dekretu Komendanta Głównego Państwowej Straży Pożarnej musi być obowiązkowym wyposażeniem 

Komendy Miejskiej PSP. Jednocześnie byłby to największy skokochron w województwie lubuskim. W dalszej 

kolejności głos zabrała dyrektor Gorzowskiego Centrum Pomocy Rodzinie, informując o otrzymanym od 

Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej wyróżnieniu za działalność GCPR na terenie Gorzowa Wlkp. 

Poinformowała, że 4 listopada odbyło się spotkanie ze wszelkimi organizacjami i jednostkami działającymi na 

rzecz osób bezdomnych, którego celem była wymiana informacji i doświadczeń. W zeszłym roku podczas 

takiego spotkania w porozumieniu i przy współpracy ze Straż Miejską i Policją powstał plakat oraz ulotka 

informacyjna skierowana do osób bezdomnych. Również w tym roku powstała ulotka w kolorze żółtym, na 

której umieszczony jest bezpłatny ogólnopolski numer telefonu dla osób bezdomnych, jak również kontakt do 

Sekcji Bezdomności, która działa przy GCPR, Straży Miejskiej oraz Policji. Ulotka zawiera również 

informację, gdzie można uzyskać pomoc, z czego bardzo często korzystają również mieszkańcy, informując 

GCPR o miejscach pobytu bezdomnych. Na terenie miasta Gorzowa Wlkp. zlokalizowano ponad 100 miejsc 
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gdzie przebywają bezdomni. W okresie jesienno – zimowym monitorowana jest ilość miejsc zapewniających 

schronienie osobom bezdomnym poprzez codzienne meldunki do Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego. 

Pracownicy Sekcji ds. bezdomności prowadzą patrole w miejscach zamieszkanych przez osoby bezdomne.  

W nocy z 13/14 lutego br. odbyło się ogólnopolskie liczenie osób bezdomnych, podczas którego na terenie 

naszego miasta naliczono około 160 takich osób. Ze względów bezpieczeństwa pracowników GCPR patrole 

prowadzone były wspólne ze Straż Miejską i Policją. Dodatkowo w razie wystąpienia bardzo niskich 

temperatur powietrza, zatrudniany jest streetworker, aby wspomagać patrolujących. Oprócz tego, GCPR 

posiada dwa mieszkania chronione, które zamieszkuje przez pięć osób, chcących wyjść z bezdomności 

i usamodzielnić się. Dzięki pomocy pracowników GCPR trzy osoby bezdomne dostały mieszkania socjalne. 

Dyrektor GCPR zwróciła uwagę na fakt, że osoby bezdomne mają możliwość uzyskania pomocy, ale 

nie zawsze chcą z niej skorzystać. Na terenie miasta Gorzowa działają schroniska zarówno dla kobiet jak 

i mężczyzn. 

W związku z rozprzestrzenianiem się afrykańskiego pomoru świń (ASF) na terenie województwa lubuskiego, 

o głos został poproszony zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii, który na podstawie prezentacji przybliżył 

obecną sytuację. Dotychczas domeną ASF był wschód Polski. Wirus rozprzestrzeniał się wraz z migracją 

dzików. Ostatnio przypadki ASF pojawiły się na terenie województwa lubuskiego (okolice Kargowej, Nowej 

Soli). Została tam wyznaczona specjalna strefa, w której działania są bardzo zintensyfikowane (strefa czerwona 

i strefa żółta).Wyznaczone zostały również obszary, na których będzie prowadzony zmasowany odstrzał 

dzików. Najbardziej prawdopodobną przyczyną przenoszenia ASF są ludzie wyrzucający jedzenie, a dokładniej 

surowe zepsute mięso, które może być zjedzone przez dzika. Także obcokrajowcy, przyjeżdżający ze Wschodu, 

nie przestrzegają zakazu wwożenia do Polski wszelkiego rodzaju pożywienia. W odebranej na granicy 

wschodniej żywności, po przebadaniu w kilku przypadkach stwierdzono wirus ASF. Na dzień dzisiejszy na 

terenie miasta Gorzowa Wlkp. nie stwierdzono wystąpienia wirusa ASF. Powiatowy Lekarz Weterynarii 

zwrócił uwagę, że istnieje obowiązek informowania Inspektoratu Weterynarii o każdym przypadku znalezienia 

padłego dzika. Dyrektor WZK przekazał zebranym komunikat z Lubuskiego Urzędu Wojewódzkiego odnośnie 

przetwarzania informacji dotyczących wirusa ASF. Wszelka polityka informacyjna w zakresie ASF 

prowadzona jest wyłącznie przez Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Głównego Lekarza Weterynarii. 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny poinformowała zebranych o przeprowadzonych działaniach 

przygotowawczych do zimy, a w szczególności kontrolach sanitarnych w schroniskach dla osób bezdomnych, 

noclegowniach czy ogrzewalniach. W dniu kontroli, obiekty były w stanie zabezpieczyć 164 osoby bezdomne, 

a ich stan sanitarny został oceniony na dostateczny. Na bieżąco prowadzony jest monitoring wody oraz nadzór 

nad dostarczaniem wody w sytuacjach awaryjnych. Dodatkowo prowadzony jest nadzór epidemiologiczny nad 

chorobami zakaźnymi typu grypa. W ramach przygotowań do sezonu grypowego 2019/2020, do placówek 

medycznych skierowano pisma przypominające o obowiązku powiadamiania Państwowego Powiatowego 

Inspektoratu Sanitarnego o przypadkach stwierdzenia podejrzeń wystąpienia zakażeń lub chorób zakaźnych, 

w tym grypy. 

Następnym punktem posiedzenia było zwiedzanie przez uczestników salki edukacyjnej, która jest na 

wyposażeniu Jednostki Ratowniczo – Gaśniczej nr 1. W specjalnie zaaranżowanych pomieszczeniach strażacy 

prowadzą zajęcia edukacyjne dla dzieci i młodzieży mające na celu pokazać min. jak wygląda praca strażaka, 

jak postępować kiedy zauważymy zagrożenie/pożar, jakie zagrożenia pożarowe mogą wystąpić w domu, ze 

strony urządzeń elektrycznych, grzewczych poprzez udzielenie pierwszej pomocy czy jak bezpiecznie 

zachowywać się nad wodą (latem, zimą), w lesie, podczas burzy, w kuchni, na wycieczce. 

W dalszej części, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej i Transportu Publicznego poinformowała, że 

Miasto Gorzów Wlkp. jest przygotowane do zimowego utrzymania dróg i chodników publicznych w kwestii 

odśnieżania, uszarstniania, czy likwidowania oblodzenia. W związku z tym, że w ostatnich 10 latach w naszym 

regionie zimy nie były groźne i nie wystąpiły obfite opady śniegu, środki z budżetu miasta mogły zostać w tym 

roku odpowiednio dopasowane do faktycznych potrzeb. Zmniejszono limit kilometrów zimowego utrzymania 

dróg z 24 000 km do 14 000 km zaplanowanych na jeden miesiąc zimowy. W Gorzowie Wlkp. jest około 

300 km dróg, które od dwóch lat obsługuje spółka miejska Inneko Sp. z o.o. na zasadzie kontraktu, zawartego 

w drodze zamówienia publicznego. W razie wystąpienia obfitych opadów śniegu Spółka zobowiązana jest do 

utrzymania gotowości sprzętowej i kadrowej,. Na stanie Spółki jest obecnie 10 pługopiaskarek. Miasto 

podzielone jest na cztery zasadnicze standardy zimowego utrzymania dróg. Pierwsze dwa, podwyższony 

i zwykły, dotyczą dróg krajowych, wojewódzkich, głównego tranzytu przez miasto, stałych tras komunikacji 

miejskiej, które są obsługiwane w razie potrzeby w pierwszej kolejności. Pozostałe dwa standardy obejmują 

drogi powiatowe, gminne, osiedlowe oraz o nawierzchni gruntowej. Chodniki publiczne przylegające do 
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budynków administrowanych zgodnie z obowiązującymi przepisami, powinny być oczyszczone przez zarządcę 

budynku. Drogi osiedlowe zostały podzielone na rejony, których obsługą zajmują się mniejsze firmy 

komunalne wyposażone w ciągniki i pługi, dyżurujące całodobowo i w razie potrzeby będące w gotowości do 

działania. Dyrektor WGT dodała, że służby komunalne są zobowiązane do monitorowania prognozy pogody 

oraz działania podczas długotrwałych opadów śniegu. 

W dalszej kolejności głos zabrał Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego dla miasta Gorzowa Wlkp., który 

zwrócił uwagę na fakt, że prawo budowlane zobowiązuje właścicieli, zarządców do zapewnienia bezpiecznego 

użytkowania obiektów i budynków. Obiekty budowlane podzielone są na trzy grupy. Pierwsza z nich to obiekty 

małe typu domki jednorodzinne, nie wymagające przeglądów Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego, 

ale właściciele tych obiektów są zobowiązani do przeprowadzania przeglądów kominiarskich, instalacji 

gazowej i instalacji elektrycznej raz na 5 lat. Do drugiej grupy obiektów należą budynki o mniejszej zabudowie 

niż 2000 m2 i te obiekty wymagają konkretnych przeglądów, realizowanych przez osoby uprawnione raz do 

roku, a raz na 5 lat przeglądów szczegółowych. W przypadku gdy osoba robiąca przegląd, stwierdzi 

wystąpienie zagrożenia życia, informację taką przekazuje do Powiatowego Inspektoratu Nadzoru 

Budowlanego, a stwierdzone pozostałe usterki przekazuje do zarządcy budynku celem nakazania ich usunięcia 

i odnotowania faktu w książce obiektu budowlanego. Trzecia grupa obiektów to budynki wielko-

powierzchniowe posiadające ponad 2000 m2 zabudowy. W tym przypadku, prawo zobowiązuje zarządców 

obiektu do przeprowadzenia przeglądów dwa razy do roku i sporządzenia protokołu. Protokoły z tych 

przeglądów są wysyłane do Powiatowego Inspektoratu Nadzoru Budowlanego. Wspólnie ze Strażą Miejską 

zaplanowane są akcje kontrolne tych obiektów przed zimą.  

Ostatnim punktem posiedzenia było wystąpienie Kierownika Referatu Zarządzania Kryzysowego, który 

przekazał zebranym, że Miasto Gorzów Wlkp. posiada dwa magazyny, przeciwpowodziowy i obrony cywilnej. 

Oba magazyny są dobrze wyposażone i na bieżąco uzupełniane o potrzebny sprzęt. W tym roku zakupione 

zostały dwie nagrzewnice wraz z osprzętem. O tym, jak ma być wyposażony magazyn decydują urzędy gmin 

i miast. Oba magazyny w mieście prowadzone są przez Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 

Urzędu Miasta Gorzowa Wlkp.  

Na zakończenie posiedzenia Dyrektor WZK przypomniał o zaplanowanej na marzec 2020 sesji Rady Miasta, 

na której przedstawiona zostanie „Informacja z realizacji zadań w zakresie bezpieczeństwa publicznego 

w Gorzowie Wlkp. za rok 2019” oraz informacja z pierwszego roku funkcjonowania „Miejskiego programu 

zapobiegania przestępczości oraz ochrony bezpieczeństwa obywateli i porządku publicznego dla miasta 

Gorzowa Wlkp. na lata 2019 – 2021” 

W trakcie posiedzenia odbyło się uroczyste wręczenie maskotek i testerów trzeźwości dla Komendy Miejskiej 

Policji oraz opasek do klasyfikacji medycznej i maskotek dla Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej. 

Na podstawie uzgodnień poczynionych przez dyrektora Wydziału Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego 

z komendantami Państwowej Straży Pożarnej i Policji maskotki znajdą się na wyposażeniu pojazdów 

służbowych i z założenia będą wręczane dzieciom biorącym udział w różnego rodzaju zdarzeniach 

kryzysowych. Jest to inicjatywa własna Urzędu Miasta Gorzowa Wlkp. 

Prezydent Miasta 

Jacek Wójcicki 
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